

<p style="text-align: center;">IACL ROUND TABLE</p> <p style="text-align: center;">18-19 OCTOBER 2013 IN FLORENCE, ITALY:</p> <p style="text-align: center;">500 YEARS SINCE THE WRITING BY NICCOLÒ MACHIAVELLI OF 'THE PRINCE'</p>	<p style="text-align: center;">TABLE RONDE DE L'AIDC</p> <p style="text-align: center;">18-19 OCTOBRE 2013 A FLORENCE, ITALIE:</p> <p style="text-align: center;">500 ANS DEPUIS LA REDACTION PAR NICOLAS MACHIAVEL DE SON ŒUVRE 'LE PRINCE'</p>
<p>While distinguishing for the first time in history the realm of politics from those of morals and religion, Niccolò Machiavelli is worldwide believed as having founded modern political science. However, his merits today go beyond this traditional account, to the extent that his writings raise the crucial issue of how political power might be conceived in democratic contexts. Recent academic debates demonstrate both the importance and the controversies affecting Machiavelli's writings, not only due to the differences between 'The Discourses' and 'The Prince', but also because of the question of his contribution to the emergence of republicanism. Hence derive the role and relevance of Machiavelli's thinking in contemporary constitutional law developments, including those related to globalisation and international relations.</p> <p>The International Association of Constitutional Law (IACL) has decided to dedicate one of its Round Table Conferences in 2013 to a discussion on the relevance of Machiavelli for constitutionalism today. The event will be organized in Florence on 18-19 October 2013 to commemorate the 500th anniversary of the writing of 'The Prince'.</p>	<p>En faisant la distinction pour la première fois dans l'histoire entre le monde de la politique et celui de la morale et de la religion, Nicolas Machiavel est reconnu dans le monde pour avoir fondé les sciences politiques modernes. Cependant, son mérite aujourd'hui va au-delà ce postulat traditionnel, au point où ses écrits soulèvent la question importante de la manière dont le pouvoir politique doit être conçu dans le contexte démocratique. Les débats académiques récents démontrent l'importance et les controverses affectant les écrits de Machiavel, et ne sont pas seulement due aux différences entre 'Les Discours' et 'Le Prince', mais également à la question de sa contribution à l'émergence du républicanisme. De là découle le rôle et l'importance de la pensée de Machiavel dans les développements du droit constitutionnel contemporain, dont ceux liés à la mondialisation et aux relations internationales.</p> <p>L'Association Internationale de Droit Constitutionnelle (AIDC) a décidé de consacrer l'une de ses Conférences de Table Ronde en 2013 à une discussion sur la pertinence l'action de Machiavel sur le constitutionalisme aujourd'hui. Cet événement sera organisé à Florence les 18 et 19 octobre 2013 pour commémorer le 500^e anniversaire de la rédaction du 'Prince'.</p>
<p style="text-align: center;">PROGRAMME</p>	<p style="text-align: center;">PROGRAMME</p>
<p>The scientific programme of the IACL Round Table Conference will consist of three sessions. The speakers are mostly eminent scholars of constitutional law but will also represent multidisciplinary perspectives to Machiavelli by including a political scientist, a historian and a philosopher.</p>	<p>Le programme scientifique de la Table Ronde de l'AIDC se déclinera en trois sessions. Les intervenants sont principalement des éminents universitaires spécialistes de droit constitutionnel mais incarneront également les perspectives multidimensionnelles de Machiavel y compris par un politologue, un historien ou un philosophe.</p>

Friday 18 October 2013	Vendredi 18 octobre 2013
<p>Session 1 (09:00 – 12:45): Good government in constitutional democracies.</p> <p>What are the characteristics of a good government or good governance in today's world? To what extent is it possible and feasible to anchor those features in constitutional texts?</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professor Kim Lane Scheppele (Princeton): "Constitutionalism and Instrumentalism" • Professor Ruth Rubio Marin (EUI): "Machiavelli and the Citizen Subject" • Professor Inger Johanne Sand (Oslo): "Machiavelli revisited: The position of constitutional law to problems of global cooperation" • Professor John McCormick (Chicago): "Machiavelli's theory of constitutionalism" • Professor Susan H. Williams (Indiana): "Machiavelli, Feminist Theory, and Constitutional Design" 	<p>1^e Séance (09:00 – 12:45): Le bon gouvernement dans les démocraties constitutionnelles.</p> <p>Quelles sont les caractéristiques d'un bon gouvernement ou d'une bonne gouvernance aujourd'hui ? A quel point est-il possible d'intégrer ces caractéristiques dans les textes constitutionnelles ?</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professeur Kim Lane Scheppele (Princeton): "Constitutionalisme et instrumentalisme" • Professeur Ruth Rubio Marin (EUI): "Machiavel et le sujet citoyen" • Professeur Inger Johanne Sand (Oslo): "Machiavel revisité: La position du droit constitutionnel face aux problèmes de coopération mondiale" • Professeur John McCormick (Chicago): "La théorie du constitutionalisme de Machiavel" • Professeur Susan H. Williams (Indiana): "Machiavel, Théorie Féministe, et Modèle Constitutionnel"
<p>Lunch (13:00 – 14:30)</p>	<p>Déjeuner (13:00 – 14:30)</p>
<p>Session 2 (14:30 – 17:00): Republicanism and constitutionalism.</p> <p>To what extent the ancient version of republicanism is likely to be connected to contemporary republican theories of constitutionalism?</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professor Mortimer Sellers (Maryland): "Niccolò Machiavelli: Father of Modern Constitutionalism?" • Professor Marco Geuna (Milan): "The distinction between the foundation of a state and the foundation of a republic" • Professor Cesare Pinelli (Rome Sapienza): "Machiavelli, Guicciardini and the <i>governo</i>" 	<p>2^e Séance (14:30 – 17:00): Républicanisme et constitutionalisme.</p> <p>Comment l'ancienne version et les théories contemporaines du républicanisme peuvent être potentiellement liées?</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professeur Mortimer Sellers (Maryland): "Nicolas Machiavel: Père du Constitutionnalisme Moderne?" • Professeur Marco Geuna (Milan): "La distinction entre la fondation de l'Etat et la fondation de la république" • Professeur Cesare Pinelli (Rome Sapienza): "Machiavelli, Guicciardini et le <i>governo</i>"

<p><i>largo</i>".</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professor Christian Nadeau (Montreal): "Power and Conflict - A Machiavellian Defence of Political Republicanism" 	<p><i>largo</i>".</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professor Christian Nadeau (Montreal): "Pouvoir et conflit – Une défense machiavellique du Republicanisme Politique"
<p><i>Tour in Machiavelli Home Museum and wine tasting (17:00 – 19:30)</i></p>	<p><i>Visite de la Maison Musée de Machiavel et dégustation de vin (17:00 – 19:30)</i></p>
<p><i>Dinner (19:30 – 22:30)</i></p>	<p><i>Dîner (19:30 – 22:30)</i></p>
<p>Saturday 19 October 2013</p>	<p>Samedi 19 octobre 2013</p>
<p>Session 3 (10:00 – 13:00): Realism, Liberalism and Idealism</p> <p>Should states ratify human rights conventions and respect judgments and findings by international courts and treaty bodies? "A man who wishes to act entirely up to his professions of virtue soon meets with what destroys him among so much that is evil." (The Prince Ch XV). Machiavelli has been cited in favour of 'realist' accounts of international relations emphasizing states' interests in power and security. Other conceptions of states allow for further preferences, such as concern for humanity or for <i>pacta sunt servanda</i>. Why, on these accounts, should states – including those with a long democratic and rule of law tradition – ratify human rights conventions and respect judgments and findings by international courts and treaty bodies? This session would be hosted by the Norwegian Centre of Excellence <i>PluriCourts</i>.</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professor Geir Ulfstein (Oslo): "What should be the functions of human rights courts and treaty bodies?" • Professor Andreas Follesdal (Oslo): "The Moral Machiavelli: Reasons of State for International Courts" • Professor, Judge Helen Keller (European Court of Human Rights): "Reversing totalitarian tendencies in Europe: Machiavelli's lessons for the European Court of Human Rights" 	<p>3^e Séance (10:00 – 13.00): Réalisme, Libéralisme et Idéalisme</p> <p>Les Etats doivent ils ratifier les conventions des droits de l'homme et respecter les décisions des juridictions internationales ou des organes de traité ? «Qui veut faire entièrement profession d'homme de bien, il ne peut éviter sa perte parmi tant d'autres qui ne sont pas bons » (Le Prince Ch XV). Machiavel a été cité en soutien de l'idée réalistes de relations internationales mettant en avant les Etats'. D'autres conceptions de l'Etat permettent des préférences tels que le souci d'humanité ou pour <i>pacta sunt servanda</i>. Pourquoi, sur la base de ces considérations, les Etats – y compris ceux qui ont une longue tradition démocratique et d'Etat de droit – devraient ratifier les conventions des droits de l'homme et respecter les décisions des juridictions internationales et des organes de traité ? Cette session sera organisée par le Centre d'Excellence <i>PluriCourts</i>.</p> <ul style="list-style-type: none"> • Professeur Geir Ulfstein (Oslo): "Quelles doivent être les fonctions des juridictions des droits de l'homme et des organes de traité?" • Professeur Andreas Follesdal (Oslo): "La morale de Machiavel: Raisons d'Etat pour les juridictions internationales" • Professeur, Juge Helen Keller (Cour Européenne des droits de l'homme): "Renverser les tendances totalitaires en Europe: Les leçons de Machiavel pour la Cour Européenne des droits de l'homme "

<p><i>Afternoon: IACL Executive Committee meeting (15:00 – 18:00)</i></p>	<p><i>Après-midi: Réunion du Comité Exécutif (15:00 – 18:00)</i></p>
<p>Logistics</p>	<p>Logistiques</p>
<p>The main part of the event will be convened on Friday 18 October at Albergaccio Machiavelli, in San Andrea in Percussina, just south of Florence. The little village includes Casa Machiavelli where Machiavelli wrote ‘The Prince’ in 1513 and which today operates as a home museum devoted to him. As Machiavelli today is a functioning Chianti Classico wine producer, we will include a tour in the home museum and a wine tasting in the programme of the day which will close with a common dinner.</p> <p>The venue for Saturday 19 October will be either the European University Institute in San Domenico di Fiesole (just north of Florence) or historical premises in the centre of Florence, offered by the City of Florence. The morning will include the third thematic session of the Round Table and in the afternoon a meeting of the IACL Executive Committee will be convened.</p> <p>The guests will be accommodated in one or two hotels in central Florence, and a bus will be used to transport them to the conference locations and back (at least on Friday).</p> <p>Co-organizers: International Association of Constitutional Law, European University Institute, Norwegian Centre of Excellence <i>PluriCourts</i>. Sponsors: City of Florence, Italian Association of Constitutional Law.</p>	<p>La partie principale de l’événement aura lieu le vendredi 18 octobre à Albergaccio Machiavelli, à San Andrea en Percussina, juste au sud de Florence. Ce petit village comprend la Casa Machiavelli dans laquelle Machiavel a écrit ‘Le Prince’ en 1513 et qui sert aujourd’hui de maison musée lui étant dédiée. Puisque Machiavel est considéré comme un producteur de vin Chianti Classico, nous incluons une visite de sa maison musée et une dégustation de vin dans le programme de la journée qui prendra fin par un diner commun.</p> <p>Le lieu de la réunion de samedi 19 octobre sera l’ European University Institute in San Domenico di Fiesole (juste au nord de Florence) ou un lieu historique du centre de Florence offert par la ville de Florence. La matinée sera consacrée à la troisième session thématique de la Table Ronde et dans l’après-midi une réunion du Comité Exécutif de l’AIDC sera convoquée.</p> <p>Les invités seront hébergés dans un ou deux hôtels dans le centre de Florence, et un bus sera utilisé pour les transporter sur les lieux de la conférence (au moins le vendredi).</p> <p>Co-organisateurs: Association Internationale de Droit Constitutionnel, Institut Universitaire Européen, Centre d’Excellence Norvégien <i>PluriCourts</i>. Sponsors: Ville de Florence, Association Italienne de Droit Constitutionnel.</p>